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EAPN Bureau Elections 2012-2015

Candidates and motivation statements

1) Letizia Cesarini Sforza – CILAP EAPN ITALIA – President or Bureau member (profile below) 

2) Sérgio Aires - EAPN Portugal - President or Bureau Member (profile below)
3) Olivier Marguery – Bureau member (profile below)
1) Letizia Cesarini Sforza – CILAP EAPN ITALIA – president or bureau member 

Most of you know me already since I have been engaged with or around EAPN since 1994 and, from 1998 to 2001 I was in the bureau, as vice-president. In 2001 I decided, in agreement with my network, that I should work “at home”, in Italy, as national coordinator of the European meetings of People Experiencing Poverty. In 2009 my network also appointed me to represent it on the EAPN exco. As for my professional life, I was a “late starter”, first raising my two children. I worked for 15 years in mental health and for 10 as coordinator of European social projects as consultant for many Italian NGOs. Women, equal opportunities for all and the fight against discrimination have always been my fundamental interests; I developed an expertise in these areas through EAPN and other volunteer (political) work. 

A few things I think EAPN needs

1. Our European network has grown considerably over the last few years, making it necessary to adapt our structure to make sure that our work continues to deliver good results in the fight against poverty and social exclusion in Europe and in our countries. EAPN has been discussing for a long time what is the best way to go. It has been a difficult discussion, at times, but by now I feel that we have reached a well-thought-out agreement and the time has finally come to test our new structure and working tools. We have every reason to believe that we are on the right path, but, if needed, we have to keep an open mind and be ready to make the changes and adjustments to make ourselves and our networks stronger. 
2. EAPN, like many other European or national or local NGOs, is facing hard times. The European Institutions and the majority of the member states are only worried about balancing their budgets and have put the fight against poverty and social exclusion on the back-burner. Austerity, as a strategic choice of many member states is worsening the conditions of the poor and is pushing many people into poverty. This is not the Europe we want. People and organizations that believe that poverty and social exclusion were among the causes of the crisis, that argue that we will never get out of it unless we seriously tackle these issues, are seen as “troublemakers” or visionaries. The European Social Agenda and Europe 2020 (as inadequate as it already is) seem to have become just high-sounding words to be translated into action if better times ever come. It is going to be difficult to make our voice heard and we will need to be strong and united. And this leads directly to point 3. 

3. We need to reinforce and proceed at full speed with our three strategies: policy engagement (both in the official spaces and the alternative spaces), fund raising, and “projects” backed by a reinforced Communication Strategy. These three strategies can become powerful instruments to reach our objectives: Policy engement to develop and articulate our positions, Fund raising, in order to diversify our sources of financing; Projects, to build tools for common action. Developing our Communication, to reach the public at large and raise their consciousness about poverty and social exclusion. 
4. The last discussions over the changes in the EAPN structure highlighted many tensions and some misunderstandings between networks, with the bureau or the secretariat, which may seriously undermine our network. These tensions and misunderstandings are, I believe, the result of not knowing each other: from a “family” of 15 we rapidly became one of 30+ and we need to find time and space to get acquainted, to know each other and each other’s work as the basis for building common trust and the habit of working together. We need to develop events that can help us do that, the proposed “learning forum” being one. 
1) Letizia Cesarini Sforza – CILAP EAPN ITALIE – présidente ou membre du bureau 

La plupart de vous me connaissent depuis 1994, date à laquelle j’ai commencé à m’impliquer au sein d’EAPN ; entre 1998 et 2001, j’ai siégé au bureau d’EAPN, en qualité de Vice-présidente. En 2001, j’ai décidé, en accord avec mon réseau, de poursuivre mon action « à la  maison », en Italie,  en tant que coordinatrice nationale des Rencontres européennes des personnes en situation de pauvreté. En 2009, mon réseau m’a désignée comme représentante nationale auprès du Comité exécutif d’EAPN. J’ai entamé mon parcours professionnel « sur le tard », après avoir élevé mes deux enfants.  J’ai travaillé 15 années dans le secteur de la santé mentale, avant de consacrer les 10 années suivantes à la coordination de projets sociaux européens en tant que consultante pour un grand nombre d’ONG italiennes. Parmi mes principaux pôles d’intérêt, je citerai la question des femmes, l’égalité des chances et la lutte contre les discriminations ; j’ai acquis une certaine expertise dans ces domaines par ma participation à EAPN et via d’autres activités (politiques) bénévoles. 

Ce dont EAPN a besoin, d’après moi
1. Notre réseau européen a connu, ces quelques dernières années, une grande expansion, qui rend nécessaire d’adapter notre structure si nous souhaitons garder notre efficacité dans la lutte contre la pauvreté et l’exclusion sociale en Europe et au niveau national. Cela fait un certain temps qu’EAPN discute de la meilleure manière d’y arriver. Si les débats ont été parfois difficiles, je pense que nous sommes maintenant parvenus à un accord réfléchi et que le moment est venu de tester notre nouvelle structure et nos outils de travail. Tout nous porte à croire que nous sommes sur la bonne voie ; cependant, nous devons, si nécessaire, garder un esprit ouvert et rester prêts à opérer les changements et les adaptations nécessaires pour consolider plus encore nos réseaux et nos membres. 

2. EAPN, comme de nombreuses autres ONG européennes, nationales ou locales, connaît de grandes difficultés. Les institutions européennes et la majorité des Etats membres ne se soucient  que de l’équilibrage de leurs budgets, mettant en veilleuse la lutte contre la pauvreté et l’exclusion sociale. L’austérité, qui est le choix stratégique d’un grand nombre d’Etats membres, a pour effet d’aggraver la situation des pauvres ou de jeter de nombreuses personnes dans la pauvreté. Ce n’est pas l’Europe que nous voulons. Les personnes et les organisations qui estiment que la pauvreté et l’exclusion sociale figurent parmi les causes de la pauvreté, celles pour qui la solution passe par une lutte sérieuse contre ces phénomènes sont considérées comme des « trublions » ou des visionnaires. L’Agenda social européen et la stratégie Europe 2020 (dont la pertinence était déjà mise en question) semblent ne plus être que des mots en l’air, que l’on traduira en actions lorsque les temps seront meilleurs. Il sera particulièrement difficile de se faire entendre, et nous devrons montrer un front uni. Ce qui m’amène directement à mon troisième point. 

3. Nous devons renforcer et accélérer nos trois stratégies : un engagement politique (tant dans les cercles officiels que plus alternatifs),  la collecte de fonds,  et la réalisation de « projets », soutenues par une stratégie de communication solide. Ces trois stratégies peuvent nous aider à réaliser nos objectifs : l’engagement politique nous aidera à élaborer, puis à faire entendre, nos positions, la collecte de fonds nous permettra de diversifier nos sources de financement ; et via nos projets,  nous mettrons en place des outils d’actions communes. Enfin, notre stratégie de Communication nous ouvrira les portes du grand public, que nous devrons sensibiliser aux problèmes de pauvreté et d’exclusion sociale. 

4. Les dernières discussions à propos des changements à opérer dans la structure d’EAPN ont révélé de nombreuses tensions et quelques malentendus entre les réseaux, le bureau ou le secrétariat, qui risquent d’affaiblir grandement notre travail. Ils résultent, d’après moi, d’une méconnaissance de nos membres : nous étions une « famille » de 15, à laquelle se sont rajoutés rapidement plus d’une trentaine de membres ; nous avons besoin de plus de temps pour apprendre à nous connaître, pour nous familiariser avec nos activités respectives ; c’est ainsi que nous apprendrons à nous faire confiance et que nous développerons l’habitude de travailler ensemble. Nos devons prévoir des moments pour nous aider à y parvenir, et le « forum d’apprentissage » (learning forum) que nous proposons en est un. 

2) Sérgio Aires - EAPN Portugal - President or Bureau Member
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	Name of the candidate: Sérgio Aires 

Age: 43 | Profession: Sociologist | Member of EAPN since: 1994 | Roles in EAPN Portugal: Information, Projects and Research Officer (1994-1998); Director (1998-2006); Consultant of the Board (2006-2012);  Director of the Lisbon’s Observatory on Poverty (2006-2012)  | Roles in EAPN Europe: Racism & Poverty Task Force (1995-1997); Development of the Network Working Group (1997-2000); Member of the EXCO and Secretary of the Bureau (2000-2003); Member of the EXCO and Vice-President of the Bureau (2003-2006); Member of the Social Inclusion Working Group (2006-2011); Member of the EU Inclusion Strategies Group (2012).




Introduction

First of all we would like to state that this is not a personal candidacy. This is a candidacy from a national network known for being one of the strongest national networks of EAPN. But if we are a strong network is because we worked quite hard to become so. For those who remember the beginning of EAPN they know it was not easy at all to implement and sustain such a structure in our country. It was not by chance or pure lucky and that’s why we represent an example and a model for other national networks.

But we are also a national network operating in a so called “Troika country”, meaning one of the countries under very tough austerity measures with a growing number of people experiencing poverty and a very clear example of all the “mistakes” made by our different national and European politicians and governments. We believe that it would be also quite important to give the leadership of EAPN – symbolic but of course not only – to a country where the impact of all the wrong policies is quite visible and an example of what EAPN had always defended. 

Of course that the person chosen to represent and assume this task is important, but it is also important to underline that we do not defend a ‘presidentialism’ system but a leadership based on a national network that in partnership with others and the strong involvement and commitment from the European Organizations will try to lead the overall life of the Network in a new direction. That’s why we strongly believe that this leadership must come from a well sustained, organized and stable national network, as an example for our members but also – and above all – for our national and European interlocutors. A leadership of a Network which intends to be more open, less conservative and of which our members, particularly the grass-roots level organizations, feel proud to be members – and this is a key and magic word: members!

1. Reasons why EAPN Portugal decided to run for the Presidency of EAPN:

a) This very special moment needs a particular energy, engagement, legitimacy and vision. We’re living times (internally and externally) that claim for a capacity of building strong consensus instead of divisions; to reinforce solidarity between the national networks instead of misunderstandings or the deepening of dangerous stereotypes; a leadership with “blood in its veins” but knowing that EAPN was always - and must remain - a dialog structure; a leadership that represents EAPN with a strong legitimacy from its membership; a leadership that puts the interest of those without a voice in first place and against all odds.   

b) We must recognize that even if we defend the same interests, we are very different. We have in our core membership heterogeneity of organizations, networks and, of course, persons. But we have a common mission and vision and the most important thing is how we share this mission and vision. How we believe in it an act in conformity with it. No matter our internal problems, many of them consequence of the days we’re living personally and collectively, we’re still one of the most strong and powerful networks in the EU. And we must treasure this. It was by knowing and believing in all these arguments that we thought that it was time for EAPN Portugal to assume this role. To say it in an even clearer way, we couldn’t refuse the challenge of treasuring our past and make all the necessary efforts to face a future full of uncertainty but being sure that all our past efforts were not in vain. 

c) On the other hand, we all know that it’s time for a change. We need urgently an EAPN own agenda and this can only come from a stronger leadership based on a shared consensus between all the National Networks and European Organizations. We need to create the conditions for this to happen. And, again, that’s why we strongly believe that EAPN must be leaded by a strong, recognized and stable National Network. Because we must also be quite clear: EAPN is what the National Networks are and can be. And that’s why we defend that our priority is to support the existing and new born networks in the best way we can. With weak National Networks EAPN will have a very difficult future and that’s precisely why we believe that our Presidency can lead us to go further on this vital priority.

d) Last, but of course not least, we need to continue to face the challenge of aiming for a stronger participation of people experiencing poverty in our decisional mechanisms and not only in our activities. 
2. What we believe must be done and we propose to help doing is this position:

a) Stabilize the Network after a process of significant changes in a difficult moment for the overall NGO’s in Europe. After the necessary changing’s there will come a time where the primary task will be to make all the efforts to keep us together. The crisis and its consequences are making our kind of work becoming more difficult. Emergency actions and a vision where the most important is to assure the present, forgetting the structural causes of poverty, can be a great threat to EAPN. That’s why we believe that we must continue to defend our values even if we understand that some emergency measures must be taken. It will be quite difficult to continue to defend a rights approach vision and do not accept the minimums and the reduction of all the welfare systems to mere solidarity systems. This will be our biggest challenge but at the same time the crucial one for our future. This means to provide strong support for the National Networks, particularly for those with less resources and economic support in order to face this challenge and continue to defend our values and vision.

b) We need to be more inspired and able to use new forms of communication in order to get a broader support and involvement from national public opinions. This means to be closer to new forms of social mobilization and to open our minds and doors to engage EAPN in the renewed and not so formal civil society movements. We started this in the past (being present in the World and European Social Forum, for instance), but we must make this part of our strategic approach. Citizens movements are becoming crucial in confront with the mistrust on formal / institutional dialog. EAPN must show clearly that we’re “part of the game” but able to include new players and put in practice new tactics and techniques.

c) We need to reinforce the power and the voice of those experiencing poverty in a more direct decisional way. We need to be more than a vehicle for the transmission of those voices to become a real participatory organization. We must avoid the serious danger of falling into the trap of instrumentalizing the poor without really delivering their needs. In other words we are not an organization for the poor; we are – and this must be reinforced – an organization from the poor. 

d) Another idea we would like to put in practice (and that we defend for a long time) is the implementation of an EAPN ‘Observatory’ as an information system where all the national networks can inscribe their major worries, ask for support and help, ask for information and where permanently we can have a more closer picture of the reality experienced by those daily facing poverty and their organizational aspirations. This can be seen also as a powerful instrument of lobby because it will enable EAPN to collect and systematize permanently information to give the necessary “flavor” to the policy proposals. This can also provide us with accurate and useful information about what is going on at the National and Regional level in order to better support and be solidar with national realities. The same for the more thematic approach where the decisive participation of our European Organizations will be of greater help providing us all with the most recent developments in each country concerning their specific approaches and agendas. 

3. Why to present Sérgio Aires as our candidate

Sérgio Aires is well-known for his commitment in different areas and activities of EAPN. He represents a younger generation but with a large experience (more than 18 years) in EAPN. At the national level he was – and still is – a key person for the development of the network being the responsible for our involvement in important, dynamic and innovative projects and representing us at the highest level (particularly at the political level). He was always the international face of the organization, not only in EAPN but also in more than 30 European projects, some of them leaded by EAPN Portugal. Today he plays the role of consultant of the national board of the organization. At the same time he is the Director of the Lisbon Observatory on Poverty and Social Exclusion. At a more individual level, he worked also for different local authorities, and played the role of consultant in different projects (in Portugal and abroad), particularly related with the qualification of social NGO’s and the fight against poverty and social exclusion. He’s also member of other organizations like the Roma National Women Association (yes, because he’s also a gender equality fighter, particularly in the Roma field) and the Slow Movement Portugal.

We sincerely believe that the need for a change and a new kind of leadership can be assumed by a person with his character, a mix of passion with a rational vision and ability to anticipate the challenges and deal with quite stressful and complicated situations. He was already the Portuguese representative in the EAPN EXCO during 6 years (2000-2006), where he assumed also the position of Secretary of the Bureau and Vice-President. During that period, together with his colleagues, he had to face also difficult moments. Amongst others, an internal financial crisis, the replacement of the EAPN Director, the monitoring of the Lisbon Strategy and the National Action Plans, the first evaluation of the EAPN work, the definition of the first strategic plan and the rebuilt of the Spanish Network.

Some other relevant information’s about him? Well, he’s also a photographer (amateur, he says, but with lots of photos published and important individual and collective exhibitions on his CV) and some of you could experience directly this passion during the organization of the last year GA in Lisbon with the photo exhibition “Europe needs a new Heart” (presently exhibited in Brussels). He speaks fluently five languages (English, French, Italian, Spanish and Portuguese). A secret? He writes gastronomic reviews for a Portuguese weekly magazine!

Last, but probably the most important thing, that surely nobody can deny: EAPN is his life and one of his most important reasons for living!

EAPN Portugal – May 2012

Contacts for further information: 

E-mail: sergio.aires@iol.pt
Phone: +351.965 036 064

2) Sérgio Aires - EAPN Portugal - Président ou membre du Bureau 
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	Nom du candidat : Sérgio Aires 

Age: 43 | Profession : sociologue | Membre d’EAPN depuis  1994 | Fonctions au sein d’EAPN Portugal: chargé de l’information, des projets et de recherche (1994-1998); directeur (1998-2006); consultant du Conseil (2006-2012) ; directeur de l’observatoire de Lisbonne sur la pauvreté (2006-2012)  | Fonctions au sein d’EAPN Europe : Task force sur le racisme et la pauvreté  (1995-1997); groupe de travail sur le développement du Réseau (1997-2000) ; membre du Comité exécutif et Secrétaire du Bureau (2000-2003) ; membre du Comité exécutif et Vice-Président du Bureau (2003-2006) ; membre du groupe sur l’inclusion sociale (2006-2011) ; membre du groupe sur les stratégies européennes d’inclusion (2012).




Introduction

Tout d’abord, j’aimerais dire qu’il ne s’agit pas d’une candidature personnelle, mais celle d’un réseau national connu pour être l’un des plus solides d’EAPN. Si nous sommes un réseau solide, nous le sommes devenus grâce à notre travail. Ceux qui se souviennent des débuts d’EAPN savent qu’il ne fut pas du tout facile de mettre en place et de pérenniser pareille structure dans notre pays. La chance ou le hasard n’y sont pour rien. Voilà pourquoi nous pensons être un exemple et un modèle pour les autres réseaux.

Cependant, nous sommes également le réseau national d’un pays « de la Troïka » : un des pays soumis à de très sévères mesures d’austérité, confrontés à une augmentation du nombre de personnes  en situation de pauvreté et exemplaires de toutes les « erreurs » qu’ont commises nos politiciens ou gouvernements nationaux et européens. Nous pensons nécessaire de donner la direction (qui est plus que symbolique) d’EAPN à un pays où l’impact des mauvaises politiques est particulièrement visible et qui reste un exemple de ce qu’EAPN a toujours défendu. 

S’il va sans dire que la personne choisie pour représenter et assumer cette fonction est importante, il est tout aussi important de souligner que nous ne défendons pas l’idée d’un « hyper-président », mais plutôt une direction basée sur un réseau national qui, en partenariat avec d’autres et avec l’aide et l’engagement des organisations européennes, essayera de guider le réseau dans une nouvelle direction. Voilà pourquoi nous pensons que ce leadership doit venir d’un réseau national pérenne, bien organisé et stable, qui sera un exemple pour nos membres, mais également  – et principalement – pour nos interlocuteurs nationaux et européens. Le leadership d’un réseau qui se veut plus ouvert, moins conservateur et auquel nos membres, et plus précisément les organisations locales, s’enorgueilliront d’appartenir ; car voilà le mot magique : nos membres !

1. Les raisons qui ont poussé EAPN Portugal à soumettre sa candidature à la présidence d’EAPN 
e) L’époque étant très spéciale, elle nécessite une énergie particulière, un engagement de tous les instants, une grande légitimité et un projet d’avenir. Nous traversons une période (tant en interne qu’à l’extérieur du réseau) qui exige de nous la capacité de nouer des consensus solides et d’oublier nos divisions ; de renforcer la solidarité entre les réseaux nationaux, plutôt que de multiplier les malentendus ou d’accentuer de dangereux stéréotypes ; de créer un « leadership » vivant, tout en sachant qu’EAPN a toujours été – et doit rester – une structure de dialogue, un leadership qui tirera une forte légitimité de ses membres et qui placera au centre l’intérêt des sans-voix, contre vents et marées.   

f) Force est d’admettre que, si nous défendons les mêmes intérêts, nous sommes tous très différents les uns des autres. Notre réseau se caractérise par une grande hétérogénéité d’organisations, de réseaux et, bien sûr, de personnes. Mais nous partageons une même mission, un même projet et, plus important, une même manière de les poursuivre, d’y croire et de mettre nos actes en conformité avec notre mission. Quels que soient nos problèmes, qui résultent en grande partie des difficultés que nous affrontons personnellement et collectivement, nous restons l’un des réseaux européens les plus solides et les plus puissants, une position que nous devons chérir. Voilà les éléments qui nous ont convaincus qu’il était temps pour EAPN Portugal d’assumer ce rôle. Soyons encore plus clairs : nous ne pouvions refuser le défi d’embrasser notre passé tout en nous efforçant d’affronter un avenir plein d’incertitudes, avec la conviction, malgré tout, que nos efforts passés n’auront pas été vains. 

g) Toutefois, nous savons tous que des changements s’imposent. EAPN doit urgemment définir son propre agenda, ce qui ne pourra se faire sans une direction ferme et basée  sur un consensus commun à l’ensemble des réseaux nationaux et des organisations européennes. Nous devons créer les conditions de ce changement. A nouveau, voilà pourquoi nous pensons qu’EAPN doit être porté par un réseau national fort, reconnu et stable. Disons le clairement : EAPN est ce que sont et ce que peuvent être ses réseaux nationaux. Nous pensons donc que la priorité doit aller à un soutien maximal des réseaux existants ou nouvellement créés. Si ses réseaux nationaux sont faibles, l’avenir risque d’être très difficile pour EAPN ! Voilà pourquoi nous croyons que notre présidence peut nous aider à réaliser cette priorité.

h) Enfin, et ce n’est pas la moindre des raisons, nous devons affronter le défi d’une plus forte participation des personnes en situation de pauvreté non pas uniquement dans nos activités, mais également dans nos structures décisionnelles. 
2. Ce que le réseau doit faire, avec notre aide 
e) Stabiliser le réseau après un processus de changements importants, tout au long d’une époque particulièrement difficile pour les ONG en Europe. Après les changements nécessaires, viendra l’époque d’une union à maintenir. La crise et ses conséquences rendent notre travail de plus en plus difficile. La plus grave menace qui pèse sur EAPN serait d’agir dans l’urgence, de tout faire pour assurer le présent, tout en oubliant les causes structurelles de la pauvreté. Voilà pourquoi nous pensons devoir continuer à défendre nos valeurs, même si nous comprenons que des mesures d’urgence s’imposent. Il sera assez difficile de prôner une approche basée sur les droits et de refuser la politique du minimum et la transformation de tous les systèmes sociaux en simples mécanismes de solidarité. Il s’agit là d’un de nos plus grands défis, un défi crucial pour notre avenir. Nous devons donc apporter un soutien sans faille aux réseaux nationaux, plus précisément à ceux qui manquent de ressources et de l’aide économique nécessaire pour affronter ce défi et continuer de défendre nos valeurs et notre projet.

f) Nous devons nous inspirer de nouvelles formes de communication et les utiliser plus efficacement, afin de nous assurer le soutien le plus large des opinions publiques nationales. Pour cela, nous devons nous emparer des nouvelles formes de mobilisation sociale et accepter de rapprocher EAPN des nouveaux, moins formels, mouvements de la société civile. Si nous avons déjà entamé ce processus (par notre présence lors des Forums sociaux mondiaux et sociaux, par exemple), nous devons maintenant l’inscrire dans une approche stratégique. Les mouvements citoyens revêtent une importance de plus en plus grande quand il s’agit de combattre le sentiment de méfiance par rapport au dialogue formel ou institutionnel. EAPN doit clairement montrer que nous jouons le jeu et nous sommes capables d’intégrer de nouveaux acteurs et d’appliquer de nouvelles techniques et de nouvelles tactiques.

g) Nous devons donner plus de force et de voix aux personnes en situation de pauvreté dans les processus décisionnels directs. Nous devons être plus qu’une simple courroie de transmission, pour devenir une organisation véritablement participative. Nous devons éviter le piège de l’instrumentalisation stérile des pauvres. En d’autres mots, nous ne sommes pas une organisation travaillant pour les pauvres ; nous sommes – et force est de le répéter – une organisation émanant des pauvres. 

h) Une autre idée que nous souhaiterions appliquer (et que nous défendons depuis longtemps) est celle d’un « Observatoire » d’EAPN, un mécanisme d’informations via lequel l’ensemble des réseaux nationaux pourront faire connaître leurs préoccupations, solliciter une aide, demander des informations et se faire une meilleure idée de la réalité de vie des personnes en situation de pauvreté et de leurs aspirations. Cet observatoire pourrait également devenir un puissant instrument de lobbying qui permettra à EAPN de recueillir et de systématiser l’information pour donner une « saveur particulière » aux propositions politiques. Nous y trouverons également une information exacte et utile à propos des développements propres aux niveaux nationaux, qui nous aidera à soutenir et accompagner de manière solidaire les réalités nationales. Il en va de même de l’approche plus thématique : la participation de nos organisations européennes nous donnera l’information nécessaire sur les évolutions nationales dans leurs thèmes de prédilections. 

3. Pourquoi présenter la candidature de Sérgio Aires ?
Sérgio Aires est connu pour son engagement dans différents domaines et activités d’EAPN. S’il représente une génération plus jeune, il possède néanmoins une longue expérience (plus de 18 ans) au sein d’EAPN. Au niveau national, il a été et il reste un des acteurs du développement du réseau (il a représenté le réseau dans d’importants projets, dynamiques et novateurs, ainsi que dans des cénacles politiques). Il a toujours été le visage international de l’organisation, pas seulement au sein d’EAPN, mais également dans plus de 30 projets européens, dont certains étaient portés par EAPN Portugal. Aujourd’hui il occupe l’importante fonction de consultant du Conseil national du réseau portugais. Il est également le Directeur de l’Observatoire lisboète  de la pauvreté et de l’exclusion sociale. A titre plus personnel, il a travaillé pour plusieurs collectivités locales et a offert ses services de consultant pour divers projets (au Portugal et à l’étranger), portant principalement sur les thèmes de la formation des ONG sociales et de la lutte contre la pauvreté et l’exclusion sociale. Il est également membre d’autres organisations, comme l’Association nationale des Femmes Roms (il mène un combat de tous les jours pour l’égalité entre les hommes et les femmes, principalement dans la population Rom) et le Mouvement Slow Portugal.

Nous pensons sincèrement qu’une personne possédant son caractère (un subtil mélange de passion et de rationalité, capable d’anticiper les défis et de gérer des situations stressantes et compliquées)  est idéale pour accompagner les changements nécessaires et en assumer le leadership. Il a déjà représenté le réseau portugais au sein du Comité exécutif pendant 6 années (2000-2006), où il a occupé la fonction de Secrétaire du Bureau et de Vice-Président. Durant ce mandat, il a du affronter, avec ses collègues, de grandes difficultés : une crise financière, le remplacement de la Directrice d’EAPN, le suivi de la stratégie de Lisbonne et des Plans d’action nationaux, la première évaluation du travail d’EAPN, l’élaboration du premier plan stratégique  et la refonte du réseau espagnol.

Mais ce n’est pas tout ! Sergio est également un photographe reconnu (un amateur, dit-il, mais dont les photographies ont souvent été publiées et ont fait l’objet d’expositions individuelles et collectives) ; vous avez peut-être pu vous familiariser avec son œuvre au cours de l’AG de Lisbonne qui a accueilli l’exposition  photographique “L’Europe a besoin d’un nouveau cœur” (qui tourne actuellement à Bruxelles). Il parle couramment cinq langues (anglais, français, italien, espagnol et portugais). Un petit secret ? Il rédige des critiques gastronomiques pour un hebdomadaire  portugais !

Enfin, et voilà sans doute son principal atout, que personne ne pourra nier : EAPN, c’est sa vie et l’une de ses principales raisons de vivre !

EAPN Portugal – May 2012

Si vous souhaitez de plus amples informations : 

E-mail: sergio.aires@iol.pt Téléphone: +351.965 036 064

3) Olivier Marguery – EAPN France 
 Olivier Marguery                          GA/OSLO/2012

Olivier Marguery: Application supported by the network EAPN France

My professional activities :

- Director of the Programmes for the Fight Against Exclusion at the Salvation Army Foundation in France

  (management and coordination of a network of 80 organizations and services in France dealing with the reception of people in great social difficulties, homeless people etc…., responsibility for the directors of these services, analysis of public needs ….,representation of the Salvation Army Foundation with ministries and central administrations….. support the participation of persons dealing with public policies that concern them….)
-lecturer in sociology (master of conference) at the University of Reims (sociology of poverty and exclusion, of projects, of donation…)

-President, in the name of the Salvation Army Foundation of EAPN France; member of the Bureau of EAPN Europe and of the EAPN Europe Foundation.

MY APPLICATION:

-to continue the work in progress by EAPN Europe to improve its functioning in a budgetary, administrative and politically restrained frame in tight collaboration with the staff and the Executive Committee
-to implement the strategy chosen by EAPN Europe

-to increase the participation of people experiencing poverty in the analysis, elaboration, evaluation of public policies 

-to strengthen the mutual knowledge of the member state and applicant networks, as well as the European Organizations engaged in the fight against poverty

-to strengthen our political work by the yearly conference and the working groups

-to build alliances with other European and international actors and to get inspiration from their analysis and experience

-to improve the work relations between staff and network by more exchanges according to the achievement of more shared work objectives 

-to develop training methods which will allow a better comprehension of the organization of Europe and the policies 

-to develop the EAPN Europe Foundation, in order to finance trainings, and support the national networks etc…

-to try to put in place mobilization actions as public actions as a support to our proposals (marches, demonstrations etc…) 

CANDIDATURE POUR LE BUREAU: EAPN EUROPE : Olivier Marguery                          AG/OSLO/2012

Olivier Marguery : candidature soutenue par le réseau EAPN FRance

Mes activités professionnelles :

-directeur des programmes de lutte contre l’exclusion à la Fondation de l’Armée du Salut en France

  ( gestion et animation d’un réseau de 80 établissements et services chargés en France de l’accueil de personnes en grandes difficultés sociales,SDF..etc …., responsabilité des directeurs de ces services ,analyse des besoins des publics ….,représentation de la Fondation de l’armée du salut dans ministères  et administrations centrales…..soutien de la participation des personnes accueillies à l’élaboration des politiques publiques les concernant…..)

-enseignant en sociologie(maître de conférence) à l’université de Reims  (sociologie de la pauvreté et de l’exclusion ,du projet ,du don…)

-président ,au nom de la Fondation de l’armée du Salut d’EAPN France ;membre du bureau d’EAPN Europe.et du fonds EAPN Europe

MA CANDIDATURE :

-poursuivre le travail engagé par EAPN Europe pour améliorer son fonctionnement ,dans un cadre budgétaire ,administratif, politique contraint ,en étroite collaboration avec le staff et le comité exécutif

-mettre en œuvre la stratégie retenue par EAPN Europe

-accroitre la participation des personnes en pauvreté à l’analyse, l’élaboration, l’évaluation des politiques publiques

-renforcer la connaissance mutuelle des réseaux des pays membres et des réseaux candidats, ainsi que des organisations européennes engagées dans la lutte contre la pauvreté

-renforcer notre travail politique par la conférence annuelle et les groupes de travail

-nouer des alliances avec d’autres acteurs européens et mondiaux et s’inspirer de leurs analyses et expériences

-améliorer les relations de travail entre staff et réseaux  par plus d’échanges  en fonction de la réalisation d’objectifs de travail plus partagés

-développer les formations permettant de mieux appréhender l’organisation de l’Europe et des politiques

-développer le fonds Eapn Europe ,pour financer formations, soutenir les réseaux nationaux etc…

-essayer de mettre en place des actions de mobilisation pour actions publiques en soutien de nos propositions(marches ,manifestations etc….) 
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